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Z Á P I S 

ze zasedání Rady vlády pro nestátní neziskové organizace 

dne 29. dubna 2024 od 10:00 

 

Zasedání Rady vlády pro nestátní neziskové organizace (dále také „Rada“) řídila místopředsedkyně 

Rady zmocněnkyně vlády pro lidská práva Mgr. Klára Šimáčková Laurenčíková. Jednání proběhlo 

v hybridní formě. 

  

Přítomné členky a členové Rady: 

Zástupci za neziskový sektor: Břeňová Martina (Nadace OSF Praha), Deverová Lenka (Horská 

služba ČR, o.p.s.), Doubnerová Jitka (NS MAS), Jevičová Eliška (České středisko Mezinárodního 

divadelního ústavu), Horecký Jiří (Unie zaměstnavatelských svazů), Kuchyňková Iva (Charita ČR), 

Miléřová Jana (Glopolis, o.p.s.), Mrázek Aleš (Asociace veřejně prospěšných organizací ČR, z.s.), 

Pánek Šimon (Člověk v tísni, o.p.s.), Pýchová Silvie (SKAV, z.s.), Salivar Jaroslav (Sdružení hasičů 

Čech, Moravy a Slezska, z.s.), Sedláček Aleš (předseda České rady dětí a mládeže), Vonka Černá 

Lenka (Národní asociace dobrovolnictví, z.s.) 

Zástupci za státní správu: Andrys Ondřej (MŠMT), Barbořík Michal (MV, pověřený P. Vokáčem), 

Hučínová Magdalena (Msp), Králová Renáta (MPO, pověřená E. Muřickým), Konieczny Janusz 

(MMR, pověřený L. Gergelovou Šteigrovou), Labašta Milan (NSA, pověřený O. Šebkem), Liolia 

Šárka (Mzd, pověřena R. Policarem), Miklušáková Marta (MPSV, pověřena Z. Odstrčilovou), Něme-

ček Milan (MK), Novák Jabub (MF, pověřený J. Valentou), Nováková Sádková Petra (MŽP, pověřena 

J. Křížem), Pangrác Jiří (Mze, pověřený M. Antošovou), Speychal Robert (MO, zástupce D. Blaž-

kovce), Šimáčková Laurenčíková Klára (zmocněnkyně vlády pro lidská práva), Volná Hana (MZV)  

Omluvení členky a členové Rady: Fiala Petr (předseda vlády), Hyánek Vladimír (Společnost pro 

studium neziskového sektoru, z.s.), Kaufmann Marie (EVASCO s.r.o.), Kotalíková Jana (ÚV), Stej-

skal Jiří (Diecézní katolická charita Hradec Králové), Motyčka Pavel (Svaz měst a obcí ČR), Zikmun-

dová Martina (Česká asociace streetwork, z.s.) 

Hosté: Kamenický Jan (Člověk v tísni, o.p.s.), Neveselá Kateřina (MMR), Piecha Marian (MPO) 

Úřad vlády České republiky/Odbor lidských práv a ochrany menšin: Fungačová Hana, Mičicová 

Barbora, Mička Pavel 
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Program: 

 

1) Zahájení zasedání  

2) Příprava na budoucí programové období EU (2028+) 

3) Kontrola úkolů ze zasedání Rady dne 18. prosince 2023 

4) Výstupy z práce Expertní skupiny k systémové změně financování veřejně prospěš-
ných služeb a činností ze státního rozpočtu 

5) Realokace 10 % do ESF+  

6) Informace o zahájení projektu v rámci Operačního programu Technická pomoc 

7) Iniciativy občanského sektoru k 20 letům ČR v EU 

8) Role občanské společnosti při posilování demokracie 

9) Informace o průzkumu v oblasti dobrovolnictví 

10) Plán podpory dětí, žáků a studentů ve školách a školských zařízeních a státní politiky 
školního a vysokoškolského sportu pro období 2024-2028  

11) Informační blok: 

• Informace z Výboru pro EU  

• Informace z Výboru pro legislativu a financování 

• Informace z pracovních skupin 

12) Různé 

Ad 1) Zahájení zasedání   

První zasedání Rady v roce 2024 zahájila místopředsedkyně Rady zmocněnkyně vlády pro lidská 

práva Mgr. Klára Šimáčková Laurenčíková a ze zasedání omluvila předsedu Rady prof. PhDr. Petra 

Fialu, Ph.D., LL.M.  

K. Š. Laurenčíková informovala o složení Rady. Ta má aktuálně 35 členů (z max. počtu 36 členů) 

s tím, že minulý týden byl dokončen nominační proces dvou nových členů, konkrétně PhDr. Pavla 

Motyčky, Ph.D. za Svaz měst a obcí a Mgr. Magdaleny Hučínové za Ministerstvo spravedlnosti. 

Pro dosažení usnášeníschopnosti je třeba minimálně 18 přítomných členů s právem hlasovat. Dle 

informací tajemníka Rady je aktuálně přítomno 28 členů, a to buď přímo zde v sále, nebo online, 

a Rada je tedy usnášeníschopná. Jednání je nahráváno. Program s návrhem předřadit bod týkající 

se přípravy na budoucí programové období EU fondů (2028+) na začátek jednání byl společně 

s podklady zaslán v předstihu. V průběhu jednání dále došlo k drobným úpravám posloupnosti pro-

jednávaných bodů. 

K. Š. Laurenčíková přivítala také přítomné hosty, Ing. Kateřinu Neveselou, ředitelku Odboru řízení 

a koordinace fondů EU na MMR; Doc. Ing. Mariana Piechu, Ph.D., LLM, vrchního ředitele Sekce 

fondů EU na MPO; Ing. Jana Kamenického, předsedu Expertní skupiny k systémové změně finan-

cování veřejně prospěšných služeb a činností ze státního rozpočtu. 

Usnesení:  

Rada vlády pro nestátní neziskové organizace schvaluje program dnešního zasedání. 

Hlasování o návrhu usnesení proběhlo následovně: 
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PRO Zdržel se PROTI 

28 0 0 

 

Program zasedání byl schválen.  

Ad 2) Příprava na budoucí programové období EU (2028+) 

K. Neveselá seznámila přítomné s plánovanými kroky přípravy nového programového období EU 

fondů. Zmínila nedávno proběhlé kohezní fórum, jehož se účastnil i ministr pro místní rozvoj, a jed-

nání pracovní skupiny Koheze 28+, které se věnovalo posouzení nástroje Národního plánu obnovy 

(tzv. RRF). Na evropské úrovni se zmiňuje, že by kohezní politika měla být výsledkově orientovaná. 

Dále uvedla, že je plánováno vytvoření nové pracovní skupiny, pracovně nazvané Kohezní NERV, 

která by měla sloužit ke stanovení priorit ČR (snahou MMR je nedublovat činnost s již existujícími 

pracovními platformami). Co se týče evropské úrovně, v únoru byla vydána závěrečná zpráva High 

Level Group (potvrzuje roli politiky soudržnosti jako klíčové investiční politiky EU, zdůraznila potřebu 

flexibility) a o měsíc později Devátá kohezní zpráva (obecně pozitivně ohodnotila politiku soudržnosti 

jako celek a zdůraznila její nezastupitelnou roli v podpoře konvergence mezi členskými státy, 

nicméně rozdíly mezi regiony přetrvávají, hovoří o tzv. regionech v rozvojové pasti, v budoucnu musí 

být politika soudržnosti více adaptabilní, důraz na zlepšení účinnost atd.). Zmínila také aktuálně 

diskutované návrhy Evropské komise, priority ČR ve vztahu v budoucnosti politiky soudržnosti 

2028+, připravenou deklaraci k budoucnosti politiky soudržnosti v rámci V4 (přijímaná v květnu). Do-

plnila, že v průběhu příštího roku by již měly být definovány priority ČR. 

S. Pýchová, předsedkyně Výboru pro EU Rady, doplnila, že tento výbor má v Pracovní skupině Ko-

heze své zástupce. Zdůraznila důležitost naplňování principu partnerství a zapojování sociálních 

partnerů do kohezní politiky. Zájmem výboru je také včasné zapojení do přípravy Dohody o partner-

ství.  

M. Piecha ve svém příspěvku upozornil na rozdíly mezi kohezní politikou (období 7 let, placena 

z příspěvků členských států) a Národním plánem obnovy (období 5 let, financován z půjček). Vyjádřil 

přesvědčení, že nyní je pro ČR důležité si odpracovat své vnitřní „domácí úkoly“, např. zjednodušit 

prostředí zákonem o dotacích a nastavit jednotný dotační informační systém, který by zamezil pře-

kryvům, duplicitám a napomohl zjednodušení. Zajímavým zdrojem inspirace může být dle jeho ná-

zoru Polsko, které připravuje dlouhodobé projekty a nesoustředí se na zdroje financování. Doporučil 

proto dobře popsat problémy a mít „nakreslenou“ cestu změny systémových problémů. 

K. Š. Laurenčíková zmínila potřebu lepšího načasování investic (příklad koordinovaného uvolňování 

zdrojů na řešení bezdomovectví rodin s dětmi v USA). 

J. Miléřová informovala, že nestátní neziskové organizace (dále také „NNO“) jsou zapojeny do sle-

dování Národního plánu obnovy (dále jen „NPO“) prostřednictvím členství ve Výboru NPO i do Pod-

výboru NPO pro transparentnost a zapojování občanské společnosti. Upozornila, že je nutné neza-

pomínat na aspekt realizátorů projektů při přípravě nových programů. Vyzdvihla vazbu na demokra-

tické hodnoty a právní stát a vyjádřila apel, aby všichni klíčoví zástupci byli více koordinovaní (čemuž 

dle P. Mičky napomohou projekty z OP TP, viz níže). 

K tomuto bodu nebylo přijato žádné usnesení. 
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Ad3) Kontrola úkolů ze zasedání Rady dne 18. prosince 2023 

K. Š. Laurenčíková vyzvala tajemníka Rady P. Mičku, aby Radu krátce seznámil s plněním úkolů 

z předchozího zasedání Rady. 

P. Mička se vyjádřil k následujícím úkolům ze dne 18. prosince s tím, že tyto úkoly směřovaly k se-

kretariátu Rady, resp. zmocněnkyni: 

• Rozpracovat možnosti sledování dat o finanční podpoře neziskového sektoru a ve spolupráci 
s dalšími odborníky připravit metodologii sběru a interpretace dat. Úkol je plněn. Bod byl 
zařazen na jednání Výboru pro legislativu a financování (dále jen „VLF“) a následně jej dále 
rozpracovávala užší skupina členů VLF.  Výsledkem byl návrh na strukturu dat, která by bylo 
dobré sledovat, resp. pravidelně získávat z Ministerstva financí (dále také „MF“). Sekretariát 
je v tomto směru v kontaktu s MF a probíhají jednání. V pondělí 15. dubna na jednání Pra-
covní skupiny k otevřenému vládnutí na Ministerstvu spravedlnosti bylo zástupci MF/Gene-
rálního finančního ředitelství sděleno, že bude ukončen informační systém RED, který měl 
zajišťovat i zveřejňování informací o poskytnutých dotacích. Tato změna ovlivní sledování 
dat o finanční podpoře.    
 

• V souladu s usnesením zajistit realizaci změn v Pracovní skupině pro Strategii. Úkol je plněn. 
Pracovní skupina se v novém složení dosud nesešla, ale její fungování je plánováno dle 
usnesení Rady z 18. prosince 2023. 
 

• Poskytnout podporu Expertní skupině při jednání s MF o možnostech zapracování navrže-
ných změn v zákoně o rozpočtových pravidlech a dalších legislativních předpisech. Úkol byl 
splněn. Podpora/součinnost byla poskytnuta a proběhlo jednání na MF. Expertní skupina 
dospěla k závěrům, viz níže. 
 

• Koordinovat dopady evropských agend na činnosti neziskového sektoru v ČR a to ve spolu-
práci s Výborem pro EU Rady. Úkol je plněn, viz bod 2 dnešního jednání.  
 

• Nasdílet se členy Rady Zjednodušený přehled o vývoji dotací ze státního rozpočtu pro nezi-
skový sektor. Úkol byl splněn.  

Ad4) Výstupy z práce Expertní skupiny k systémové změně financování veřejně prospěšných 

služeb a činností ze státního rozpočtu (dále jen „Expertní skupina“) 

J. Kamenický představil první výsledky, ke kterým došla Expertní skupina, které předsedá. Podklady 

byly rozeslány členům Rady v předstihu. Zopakoval, že pracovní skupina od začátku usiluje o tlak 

na efektivitu při poskytování a v realizaci dotací a efektivní kontrolu. Expertní skupina se zabývá 8 

tématy, nicméně nyní si prioritizovala 3 témata, kde se předpokládá legislativní změna, a to víceleté 

financování, partnerství a vztah hlavního a pobočného spolku a rychlé dotace. 

J. Kamenický dále zmínil dlouhodobou spolupráci s advokátní kanceláří Havel & Partners a proběhlé 

setkání s dotačními pracovníky jednotlivých resortů dne 18. ledna. Dne 8. dubna také proběhlo jed-

nání Expertní skupiny, jehož cílem bylo projednat výstupy z práce tzv. tematických podskupin, které 

se věnovaly těmto třem výše zmíněným oblastem.  

• Víceleté financování 

J. Kamenický uvedl, že po dlouhé debatě se zdá, že změna rozpočtových pravidel není nezbytně 

nutná, jelikož ze zákona žádný zákaz poskytování víceletých dotací nevyplývá. Nicméně pro posky-

tovatele dotací je nutné najít podpůrné argumenty. Jednou z navržených změn je změna vyhlášky 

č. 367/2015 Sb., o finančním vypořádání se státním rozpočtem, ze které bude zjevné, že víceleté 

https://www.vlada.cz/assets/ppov/rnno/ex_skup_fin/Zapis_Expertni_skupina_08_04_2024.pdf
https://www.vlada.cz/assets/ppov/rnno/ex_skup_fin/Zapis_Expertni_skupina_08_04_2024.pdf
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dotace se  vypořádávají až v posledním roce realizace projektu. Ministerstvo financí (dále jen MF“) 

připravuje tuto vyhlášku zcela novou. Druhým podpůrným nástrojem bude vzorové rozhodnutí pro 

víceletou dotaci, které se bude ještě dopracovávat. Dále doplnil, že se bude jednat o možnost nikoliv 

povinnost resortů ve vybraných dotačních titulech víceleté dotace poskytovat.  

V rámci diskuse J. Novák potvrdil, že MF tento návrh zohlední při přípravě nové vyhlášky, což do-

kládá i to, že na půdě Expertní skupiny zástupci MF hlasovali pro přijetí tohoto usnesení. Nicméně 

finální podobu vyhlášky zde slíbit nelze. 

M. Barbořík zdůraznil, že modelů doporučení a vzorových rozhodnutí může být celá řada. Doplnil, 

že z pozice poskytovatele vidí jako důležité zavést průběžný monitoring (nejen finanční vypořádání 

na konci víceletého projektu). J. Kamenický reagoval, že toto však nemusí být navázáno na fiskální 

rok. 

Usnesení k oblasti podpory „Víceletého financování“:  
Rada vlády pro NNO bere na vědomí výsledek práce Expertní skupiny v oblasti podpory „Víceletého 

financování“ a souhlasí s podstatou návrhu změny ve vyhlášce č. 367/2015 Sb., zároveň pověřuje 

předsedu Rady, aby Ministerstvu financí předal návrh změny ve vyhlášce č. 367/2015 Sb. k zapra-

cování. Rada vlády pro NNO dále ukládá Expertní skupině dopracovat metodické pokyny na nele-

gislativní úrovni v kontextu zapracování navrhované změny do předmětné vyhlášky. 

PRO Zdržel se PROTI 

28 0 0 

 

• Partnerství a vztah hlavního a pobočného spolku 

J. Kamenický uvedl, že se jedná o ukotvení jistoty jak pro poskytovatele, tak pro příjemce, aby pří-

jemci mohli část finančních prostředků předat předem nadefinovanému partnerovi/hlavní spolek po-

bočnému. V poslední době je praxe převodu z hlavní na pobočné spolky zpochybňována, proto se 

tím Expertní skupina rozhodla zabývat. Z diskusí vyplynulo, že je nutné toto ošetřit legislativně. Part-

nerství se využívá u EU fondů, u státních dotací z důvodů obav resortů zcela minimálně.1 Dále uvedl, 

že zatím zde není nalezena shoda s MF, které se domnívá, že zákon nic takového nezakazuje 

a možné to je. Toto stanovisko MF ve svém vstupu potvrdil J. Novák, principiálně tedy MF vyjádřilo 

souhlas, nicméně nedomnívá se, že je v tomto duchu nutné měnit zákon o rozpočtových pravidlech. 

Následně proběhla diskuse, která potvrdila praxi, že je obecně orgány při kontrolách vnímáno, že je 

toto zakázáno, jelikož to zákon přímo neumožňuje. V rámci diskuse bylo potvrzeno, že dle návrhu 

by příjemce v rámci partnerství ručil za to, že i koneční příjemci naplní všechny své povinnosti; že 

se bude pro poskytovatele jednat pouze o možnost a ne povinnost; že by bylo vhodné do případné 

metodiky zmínit odlišnost partnerství od dodavatelsko-odběratelských vztahů. Ke zvážení zde 

i v předchozích bodech byl zmíněn návrh na vyjmutí dotací ze zákona o rozpočtových pravidlech 

a zpracování samostatného zákona o dotacích. 

Smysluplnost návrhu usnesení byla z diskuze dle slov K. Š. Laurenčíkové potvrzena. Doplnila, že 
by bylo vhodné, pokud by se v návaznosti na přijaté usnesení uskutečnila schůzka s MF. 
 
 
 

 
1 S výjimkou dotací poskytovaných ze státního rozpočtu, které mají pro převod části dotace speciální zákonnou úpravu 
(zákon č. 130/2002 Sb., o podpoře výzkumu, experimentálního vývoje a inovací, ve znění pozdějších předpisů, zákon č. 
561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), ve znění poz-
dějších předpisů, zákon č. 115/2001 Sb., o podpoře sportu, ve znění pozdějších předpisů). 
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Usnesení v oblasti „Partnerství a vztahů mezi hlavním a pobočným spolkem“:  
Rada vlády pro NNO bere na vědomí výsledek práce Expertní skupiny v oblasti podpory „Partnerství 

a vztahů mezi hlavním a pobočným spolkem“ a souhlasí s návrhem změny zákona č. 218/2000 Sb. 

v tom směru, že „Příjemce dotace může dotaci nebo její část v souladu s podmínkami pro její použití 

stanovenými v rozhodnutí dále převést jinému subjektu jako konečnému příjemci. Za splnění pod-

mínek poskytnuté dotace odpovídá příjemce.“, zároveň pověřuje předsedu Rady, aby Ministerstvu 

financí předal tento návrh změny zákona k zapracování. Rada vlády pro NNO dále ukládá Expertní 

skupině dopracovat metodické pokyny na nelegislativní úrovni v kontextu navrhované změny.  

 

PRO Zdržel se PROTI 

27 0 1 

 

• Rychlé dotace 

J. Kamenický zmínil paragraf 14j rozpočtových pravidel, který stanoví, že „obsah výzvy musí být 

přístupný po dobu nejméně 30 dnů před uplynutím lhůty pro podání žádosti“. Principálně je ustano-

vení zcela v pořádku a zabraňuje netransparentním postupům při poskytování dotací, nicméně v pří-

padě nutnosti rychlé reakce např. na přírodní katastrofu v ČR či humanitární pomoci v zahraničí, je 

potřeba reagovat rychleji. V rámci Expertní skupiny panuje shoda, že je nutné tuto problematiku 

řešit, nicméně panují rozdílné představy, kde je návrhy potřeba ukotvit. Expertní skupina se usnesla, 

že v rozpočtových pravidlech, MF navrhuje (což nyní ve svém vstupu potvrdil i J. Novák) změny 

dvou zákonů - zákona č. 240/2000 Sb., o krizovém řízení a o změně některých zákonů (krizový 

zákon) a zákona č. 151/2010 Sb., o zahraniční rozvojové spolupráci a humanitární pomoci poskyto-

vané do zahraničí a o změně souvisejících zákonů, ve znění pozdějších předpisů.  

J. Kamenický dále uvedl, že ani jeden z těchto zákonů se poskytováním dotací cíleně nezabývá, 

podle názoru advokátní kanceláře by se pravděpodobně jednalo o nepřímo novelu rozpočtových 

pravidel. Neformálně došlo také ke konzultaci s Legislativní radou vlády, z níž vyplynulo, že by bylo 

vhodné toto řešit změnou rozpočtových pravidel. 

H. Volná doplnila, že před novelou rozpočtových pravidel, zákon umožňoval dotaci na výzvu posky-

tovatele nebo na žádost potenciálního příjemce. Tento bod novelou zanikl, proto vidí jako potřebné 

jednu z možností poskytování rychlých dotací nyní do zákona o rozpočtových pravidlech vrátit. Dále 

upřesnila, že ve specifických zákonech je uvedeno pouze slovo „dotace“ ale nejsou zde uvedeny 

podmínky jejich poskytování. 

 

Usnesení v oblasti podpory „Rychlých dotací“:  
Rada vlády pro NNO bere na vědomí výsledek práce Expertní skupiny v oblasti podpory „Rychlých 

dotací“ a souhlasí s návrhem změny zákona č. 218/2000 Sb. a to rozšíření §14j o následující text: 

„V případě krizové situace podle krizového zákona nebo humanitární pomoci podle zákona o zahra-

niční rozvojové spolupráci může být obsah výzvy přístupný po kratší dobu, nejméně však po dobu 

3 pracovních dnů před uplynutím lhůty pro podání žádosti.“ Zároveň pověřuje předsedu Rady, aby 

Ministerstvu financí předal tento návrh změny zákona k zapracování. 

 

PRO Zdržel se PROTI 

27 0 1 

 
Na žádost O. Andryse došlo k předřazení původního bodu 10. 
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Ad 5) Plán podpory dětí, žáků a studentů ve školách a školských zařízeních a státní politiky 
školního a vysokoškolského sportu pro období 2024-2028 (původní bod 10) 

O. Andrys v krátkosti seznámil Radu s materiálem „Plán podpory dětí, žáků a studentů ve školách 

a školských zařízeních a státní politiky školního a vysokoškolského sportu pro období 2024-2028“ , 

jehož stručné shrnutí bylo členům a členkám Rady zasláno v předstihu. Uvedl, že oproti minulost 

Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy (dále jen „MŠMT“) více akcentuje 2 témata: a) podporu 

pohybu dětí, b) podporu jejich duševního zdraví. Doplnil, že vláda letos schválila národní koncepční 

dokument, týká se to jak formálního tak neformálního prostředí, a je zde akcentován princip nízko-

prahovosti, detaily viz podklad. Příloha č. 2? 

K. Š. Laurenčíková doplnila informace o její iniciativě týkající se bezpečného sportovního prostředí 

(nastavení etických pravidel, „save guard officer“ na každém sportovním svazu, „ombudsosoba“ 

v Národní sportovní agentuře). 

E. Jevičová do diskuse vnesla pohled kreativního průmyslu. Část populace se vyhýbá pohybu, jeli-

kož jsou sportovní aktivity založeny na soutěži/poměřování výkonů a tuto část společnosti dokáží 

namotivovat aktivity z oblasti umění, kreativity a kultury. Nicméně tato oblast v koncepčních doku-

mentech uvedena není. Vyjádřila proto zájem se do návrhů zapojit, s čímž O. Andrys vyjádřil souhlas 

a přislíbil možné další jednání. 

K. Š. Laurenčíková v rámci diskuse zmínila i kvalitní veřejný prostor pro pohyb dětí. S. Pýchová 

zmínila připravovanou strategii mládeže a vznesla dotaz, jak se do tohoto procesu mohou NNO 

zapojit. Navrženo bylo uskutečnit návazné setkání s týmem, který tvoří strategii pro mládež, aby se 

zde zmíněna témata zkusila do materiálu zapracovat, a představit za účasti zástupců příslušného 

odboru MŠMT strategii pro mládež na příštím zasedání Rady. 

K tomuto bodu nebylo přijato žádné usnesení. 

O. Andrys odešel po projednání tohoto bodu. 
 

Ad 6) Realokace 10 % do ESF+ (původní bod 5) 

K. Š. Laurenčíková uvedla, že v září loňského roku bylo na Radě diskutováno téma možné realokace 

prostředků z Fondu soudržnosti (dále jen „FS“) do Evropského sociální fondu plus (dále jen „ESF+“) 

a předala slovo I. Kuchyňkové, aby Radu seznámila s aktuálním dění v této oblasti a také s proble-

matikou výše spolufinancování.  

I. Kuchyňková uvedla, že se snaží navýšit alokaci v ESF+, jelikož je aktuálně nedostatečná a hrozí, 

že v letech 2026 až 2028 nebudou žádné finanční prostředky. Toto téma souvisí s tím, za jakých 

podmínek jsou vypisované výzvy, snažili se ovlivnit i pravidla pro spolufinancování, tak aby všechny 

výzvy byly vypisovány s 0 %. To se však letos nepodařilo. Dle jejího názoru je i pro nastavení nového 

programového období nutné diskutovat i podmínkách spolufinancování nyní. 

Dle Ministerstva práce a sociálních věcí (dále jen „MPSV“) nebylo možné vypsat všechny výzvy 

s 0 % spolufinancováním. Iniciativa za rovnost, spravedlnost a lidská práva vytipovala 5 nejpalčivěj-

ších výzev2. Nicméně nakonec došlo pro letošní rok ke schválení 0 % spolufinancování u následují-

cích 3 výzev: Podpora sociálního bydlení; Služby prevence domácího a genderově podmíněného 

 
2 1. Podpora sociálního bydlení; 2. Podpora sociálního začleňování ve vyloučených lokalitách; 3. Služby prevence 
domácího a genderově podmíněného násilí; 4. Podpora pečujících osob a sdílené péče; 5. Zavádění nových řešení ve 
službách podporujících sociální začleňování; 6. Prevence předčasných odchodů ze vzdělávání; 7. Budování kapacit a pro-
fesionalizace NNO; 8. Budování kapacit a profesionalizace romských a proromských NNO; 9. Podpora integrace 
romské menšiny; 10. Podpora služeb pro ohrožené děti, rodiny a mladé dospělé. 
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násilí; Podpora pečujících osob a sdílené péče. Zbývající výzvy jsou vypisovány se spolufinancová-

ním 5 %.  

I. Kuchyňková dále zmínila harmonogram kroků podniklých ve věci navýšení minimálně o 10 % alo-

kace, tj. 270 mil eur zpět do ESF+. Nejaktuálnější krok je datován k dubnu, kdy byli vyzváni předse-

dové K5 aby bylo navýšení alokace projednáno na K5, což bylo přislíbeno na jednání dne 7. května. 

Iniciativa také navrhla, aby se  11 rozpracovaných témat, kde prostředky chybí, mohlo podpořit z Ná-

rodního plánu obnovy. 

J. Novák navrhl hledat prostředky uvnitř ESF+. To se podle I. Kuchyňkové děje, ale prostředky jsou 
nedostačující. J. Novák dále doplnil, že se zdá, že některé z oblastí nejsou dostatečně efektivní 
(nejsou dostatečně definované cíle a ani vyhodnoceno jejich naplnění). 
 
M. Miklušáková za MPSV potvrdila potřebnost a doplnila, že i absorpční kapacita je obrovská. Vy-
jádřila přesvědčení, že finanční prostředky by byly využity smysluplně.  
 
I. Kuchyňková doplnila, že členům Rady bude k dispozici dopis a popsané oblasti, na které jsou 
finanční prostředky potřeba. Viz příloha č. 3 a 4. 
 
V průběhu projednávání tohoto bodu odešel M. Němeček.  
 
Usnesení:  

Rada vlády pro NNO bere na vědomí aktivity Iniciativy za rovnost, spravedlnost a lidská práva a do-

poručuje další jednání a hledání možností k navýšení prostředků zejména v rámci ESF+ (navýšení 

min. o 10 %, které byly z ESF+ dříve přesunuty) směřujících na podporu ohrožených skupin v České 

republice a konkretizaci služeb a oblastí, které budou podpořeny.      

   

PRO Zdržel se PROTI 

22 3 0 

 
 
Ad 7) Iniciativy občanského sektoru k 20 letům ČR v EU 

L. Vonka Černá informovala o jedné z iniciativ k výročí 20 let Česka v Evropské unii. Od Vánoc mi-

nulého roku začala v úzké skupině diskutovat, jak za neziskový sektor na toto výročí zareagovat. 

Cílem bylo nejen poděkovat za prostředky a připojení se do evropských sítí ale také přislíbit a inici-

ovat závazek, že organizace občanské společnosti budou aktivní a budou u důležitých témat na 

lokální, regionální, národní i mezinárodní úrovni vidět a slyšet.  

Členové úzké skupiny, jejíž součástí byla i další členka Rady M. Břeňová, proto připravili jednoduchý 

web www.jsmeevropa.cz s textem společného prohlášení. Cílem je oslovit NNO v regionech a po-

žádat je, pokud souhlasí, aby jejich zástupci připojili svůj podpis. Text prohlášení je úmyslně jedno-

duchý a nekomplikovaný, aby se každý mohl po prvním čtení rozhodnout, jestli souzní nebo ne.  

L. Vonka Černá dále uvedla, že k tomu natočila krátký apel, který bude zveřejněn ve středu 1. května 

2024 v 9:00 a požádala členy Rady, v případě, že se s textem společného prohlášení ztotožní, o při-

pojení svého podpisu. 

K. Š. Laurenčíková vyjádřila této iniciativě podporu a nabídla pomoc se šířením iniciativy. 

V průběhu projednávání tohoto bodu odešel J. Horecký.  

 

K tomuto bodu nebylo přijato žádné usnesení. 

http://www.jsmeevropa.cz/
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Ad 8) Informace o zahájení projektu v rámci Operačního programu Technická pomoc (dále 
pouze „OP TP“) (původní bod 6) 

K. Š. Laurenčíková uvedla, že její velkou prioritou je propojování neziskového sektoru se státem 

a zapojování NNO do platforem EU fondů. Doposud se podařilo obsadit více než 70 pozic členů 

a náhradníků v celkem 36 platformách. Projekty z OP TP by měly napomoci tuto spolupráci pro-

hloubit. Vyzvala P. Mičku a J. Miléřovou k jejich stručnému představení. 

P. Mička upřesnil, že oba projekty byly již schváleny a ÚV se bude zaměřovat na spolupráci s resorty 

a působit spíše metodicky. Dne 6. června je plánováno velké setkání se zástupci Rady v platformách 

fondů EU a získání od nich zpětné vazby, jaké oblasti prioritně rozpracovávat (střet zájmu, mlčenli-

vost apod.). 

J. Miléřová doplnila, že projekt Glopolisu se bude zaměřovat na 3 oblasti: uplatňovat expertízu, zlep-

šit reprezentativnost a zlepšit udržitelnost zastupování. Projekt má podpořit a pilotovat koordinační 

část na straně NNO a výstupem bude Souhrnná zpráva včetně doporučení k naplňování principu 

partnerství. 

A. Sedláček navrhl k tomuto informačnímu bodu usnesení. Jedná se dle jeho názoru o průlomový 

projekt, kde jsou zahrnuty jak složka státní tak nezisková a posiluje se sebekoordinace neziskového 

sektoru a spolupráce státu a neziskového sektoru (v porovnání se situací na Slovensku, kde projekt 

byl závislý zejména na velkých systémových projektech státu). 

 

Usnesení:  

Rada vlády pro NNO bere na vědomí informace o podpořeném projektu v rámci Operačního pro-

gramu Technická pomoc, a to jak na straně Úřadu vlády, tak Glopolis, o.p.s. I v kontextu slovenské 

zkušenosti těchto dní vnímáme jako důležité posilovat koordinaci spolupráce NNO mezi sebou i or-

gány státní správy na všech úrovních.   

PRO Zdržel se PROTI 

25 0 0 

 
 
Ad 9) Role občanské společnosti při posilování demokracie (původní bod 8) 

K. Š. Laurenčíková navázala na přechozí bod a informovala o svém záměru dne 14. června uspo-

řádat kulatý stůl na téma Role občanské společnosti při posilování demokracie. Plánováno je pozvat 

na tuto akci i kolegy a kolegyně ze Slovenska. Předběžně již účast potvrdil bývalý zmocněnec vlády 

SR pro rozvoj občanské společnosti Filip Vagač. Cílem je reflektovat význam občanského sektoru 

pro zachování právního státu, demokratických hodnot ve společnosti. Vyzvala k zaslání podnětů 

k podobě programu kulatého stolu. Kulatý stůl odpovídá návrhu na společné jednání výborů Rady 

ohledně možností ochrany demokracie. 

Dále K. Š. Laurenčíková informovala o spolupráci s Radou Evropy o podpoře realizace tzv. občan-

ského shromáždění, což je inovativní deliberativní metoda pro přímé zapojení občanů do hledání 

řešení na složité veřejně-politické problémy. Tento nástroj se plánuje pilotně ověřit na tématu ener-

getické chudoby. 

Dále zazněla informace o slavnostním zakončení projektu, který se věnoval hodnocení výkonnosti 

české veřejné správy, které proběhlo dne 10. dubna. Hodnocení vypracovala OECD a jedná se 

https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/aktuality/slavnostni-zakonceni-projektu-ministerstva-vnitra-k-hodnoceni-vykonnosti-ceske-verejne-spravy-212855/
https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/aktuality/slavnostni-zakonceni-projektu-ministerstva-vnitra-k-hodnoceni-vykonnosti-ceske-verejne-spravy-212855/
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o historicky první Přehled o stavu veřejné správy v České republice. Za ÚV se účastnil P. Mička se 

svou prezentací k participaci a zapojování občanů a dalších stakeholderů.  

 
V průběhu projednávání tohoto bodu odešla L.Deverová.  

 

K tomuto bodu nebylo přijato žádné usnesení. 

 
Ad 10) Informace o průzkumu v oblasti dobrovolnictví (původní bod 9) 

H. Fungačová seznámila přítomné se šetřením v oblasti dobrovolnictví. V průběhu minulého a tohoto 

roku probíhala řada jednání s Českým statistickým úřadem (dále jen „ČSÚ“) k šetření dobrovolnické 

činnosti v ČR. Doposud, i přesto, že toto téma bylo řadu let diskutováno, nebyly v ČR k dispozici 

relevantní informace o celkovém rozsahu dobrovolnické činnosti. Doposud byli šetřeni pouze dob-

rovolníci pracující v rámci některé organizace, a ne i ti, kteří vykonávají dobrovolnickou činnost přímo 

(tzv. neorganizované dobrovolnictví), ale ani o těch organizovaných nebyly k dispozici detailnější 

údaje, např. o jejich socioekonomické skladbě, věku apod. Z iniciativy sekretariátu Rady proto na 

jeho půdě vznikla pracovní skupina, v níž kromě ČSÚ zasedli i zástupci Ministerstva vnitra (ředitel 

Odboru prevence kriminality je zde dnes přítomný) a odborníci z Fakulty humanitních studií Univer-

zity Karlovy, Ústavu empirických výzkumů – STEM, Národní asociace dobrovolnictví, České rady 

dětí a mládeže a další. Pracovní skupina finalizovala zadání pro šetření tak, aby byly výsledky me-

zinárodně srovnatelné a šetření pokrývalo jak organizované tak neorganizované dobrovolnictví. Vý-

sledky šetření budou zveřejněny na tiskové konferenci, která je plánována na 25. června za účasti 

paní zmocněnkyně, ministra vnitra (gestora dobrovolnictví) a ČSÚ. 

M. Barbořík doplnil záměr data ze šetření využít i do připravované Koncepce rozvoje dobrovolnic-
tví, která by měla být vládě předložena ke schválení v tomto roce. 
 

K tomuto bodu nebylo přijato žádné usnesení. 

 

Ad 11) Informační blok: 

• Informace z Výboru pro EU  

S. Pýchová uvedla, že většina témat již byla pokryta hlavními body programu. Výbor pro EU se od 

posledního zasedání Rady sešel 2x (v lednu a v březnu). Co se týče zastoupení v různých platfor-

mách, aktuálně má Rada 45 různých osob (44 z občanské společnosti a 1 osoba ze sekretariátu 

Rady). Dne 22. dubna se uskutečnilo online setkání všech zástupců. Zástupci Ministerstva pro místní 

rozvoj výboru prezentovali závěry evaluace principu partnerství v EU fondech. Hlavní závěry jsou 

shrnuty v krátké prezentaci (např. nastavení mlčenlivosti, nevyvážené zastoupení jednotlivých seg-

mentů, zajištění nízkoprahovosti). Výbor pro EU se také věnoval zapojení NNO do resortních koor-

dinačních skupin, jeho vyhodnocení je zveřejněno a v této věci se plánují další kroky.  

  

• Informace z Výboru pro legislativu a financování 

P. Mička informoval o činnosti (dále jen „VLF“), jelikož jeho předsedkyně již musela jednání opustit. 

Výbor se od posledního zasedání Rady sešel 1x, a to v únoru. Řešil řadu témat, kterým se věnují 

i pracovní skupiny při něm zřízené, detailně viz níže. Dále zmínil připravovanou konferenci s názvem 

Deset let „nového“ spolkového práva, která se bude konat v úterý 21. května 2024 v prostorách 

https://www.dotaceeu.cz/cs/evropske-fondy-v-cr/narodni-organ-pro-koordinaci/evaluace/knihovna-evaluaci/vysledkova-tematicka-evaluace-dohody-o-partner-(2)
https://www.vlada.cz/assets/ppov/rnno/vybor-pro-eu/2008/Priloha_1_Zavery-evaluace-principu-partnerstvi_VEU_20240311_FIN.pdf
https://www.vlada.cz/assets/ppov/rnno/vybor-pro-eu/2008/Vyhodnoceni_zapojeni_NNO_RKS.pdf
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Hrzánského paláce (Loretánská 177/9, Praha 1) od 14.00 do 18.00 hod. Pozvánka s programem 

bude zaslána i členům Rady. 

 

• Informace z pracovních skupin 

K činnosti Pracovní skupiny pro soukromé dárcovství P. Mička uvedl, že probíhají jednání s Tech-

nologickou agenturou CR a připravuje se vypsání soutěže s cílem analyzovat daňová přiznání pro 

výběr řešitele výzkumného záměru, a vyzdvihl vstřícný přístup MF, resp. GFŘ v příslibu poskytnutí 

dat z daňových přiznání pro podrobnou analýzu. Zároveň probíhají jednání s MF/GFŘ ohledně po-

sunu v oblasti možnosti odečtu DPH u nepotravinových darů. Ve spolupráci se Svazem obchodu 

a cestovního ruchu byly připraveny ukázkové příklady, ve kterých by k tomuto odečtu mohlo dochá-

zet. 

Pracovní skupina k metodice participace se sešla v prosinci 2023. Od té doby dále probíhá pilotování 

metodiky. V rámci sekretariátu se připravuje školení o participaci, které by představilo metodiku 

v praktickém světle a účastníci školení by si mohli sami vyzkoušet i některé participační metody.       

 

Ad 12) Různé 

K. Š. Laurenčíková informovala, že Ministerstvo spravedlnosti bude v rámci iniciativy Partnerství pro 

otevřené vládnutí připravovat další dvouletý akční plán. Od 30. dubna bude spuštěna veřejná výzva 

k zaslání návrhů na závazky. Aktivita NNO je při definování a implementaci závazků zásadní a do-

poručila se do tohoto procesu zapojit. 

Dále informovala, že P. Mička se stal zástupcem ČR v nově vzniklém Řídícím výboru Rady Evropy 

pro Demokracii. 13. a 14. května proběhne první zasedání a téma role občanského sektoru a také 

podpora participace a deliberace je v rámci tohoto výboru velmi intenzivně řešeno. 

J. Miléřová avizovala zveřejnění zprávy nazvané Lepší participací ke kvalitnější spolupráci. Jedná 

se o příspěvek Glopolisu/NeoN k naplňování Strategie spolupráce veřejné správy s NNO na léta 

2021 až 2030 a požádala o její sdílení. 

Úkoly: 

Oddělení sekretariátu Rady je pověřeno:  

1. Rozpracovat možnosti sledování dat o finanční podpoře neziskového sektoru a ve spolupráci 

s dalšími odborníky připravit metodologii sběru a interpretace dat.   

2. V souladu s usnesením zajistit realizaci změn v Pracovní skupině pro Strategii.  

3. Poskytnout podporu Expertní skupině při jednání s Ministerstvem financí o možnostech za-

pracování navržených změn v zákoně o rozpočtových pravidlech a dalších legislativních 

předpisech.  

4. Koordinovat dopady evropských agend na činnosti neziskového sektoru v ČR a to ve spolu-

práci s Výborem pro EU Rady.  

5. Na další zasedání pozvat zástupce MŠMT, aby představili připravovanou strategii pro mlá-

dež (případně uskutečnit návazné setkání s týmem, který tvoří strategii pro mládež, aby se 

zde zmíněna témata zkusila do materiálu zapracovat) 

6. Nasdílet se členy Rady dopis Iniciativy za rovnost, spravedlnost a lidská práva a popsané 

oblasti, na které jsou finanční prostředky potřeba. 

7. Pomůže šířit iniciativu neziskového sektoru k 20 letům ČR v EU. 

https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/aktuality/verejne-konzultace-a-workshop-k-navrhu-noveho-akcniho-planu-partnerstvi-pro-otevrene-vladnuti-213286/
https://www.vlada.cz/cz/ppov/rnno/aktuality/verejne-konzultace-a-workshop-k-navrhu-noveho-akcniho-planu-partnerstvi-pro-otevrene-vladnuti-213286/
https://glopolis.org/site/assets/files/1422/zprava_o_spolupraci_nno_a4_04_26.pdf
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8. Vyzvat k zaslání podnětů k podobě programu kulatého stolu na téma Role občanské společ-

nosti při posilování demokracie. 

9. Rozeslat pozvánku s programem na konferenci s názvem Deset let „nového“ spolkového 

práva. 

 

Přílohy: 

1. Prezentace MMR s informacemi k přípravě programového období 2028+ 

2. Plán podpory pohybu dětí, žáků a studentů ve školách a školských zařízeních a státní politiky 

školního a vysokoškolského sportu pro období 2024–2028 

3. Návrhy k návratu 10% alokace do ESF+ 

4. Dopis Iniciativy za rovnost, spravedlnost a lidská práva 

 

Zapsal: PhDr. Ing. Pavel Mička, tajemník Rady 

 

Schválila: Mgr. Klára Šimáčková Laurenčíková, místopředsedkyně Rady 


